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Milí čtenáři,
je březen, doba čtyřicetidenního půstu, čekání na Velikonoce, doba, kdy vesnicemi procházejí průvody masek a maškar, 
končí zima a všichni teplomilní lidé se již nemohou dočkat pravého jara, které již klepe na vrátka.

č. 1  březen  2017  VII. ročník

Měchenický
čtvrtletník

zdarma

My jsme v redakci dokončili práce na dalším čísle, a tak 
vám nyní můžeme toto zbrusu nové číslo Měchenického 
čtvrtletníku představit. To minulé, prosincové, v sobě 
skrývalo celou řadu chyb, ať už věcných či gramatických, 
a to zejména ve jménech ptáků v Ornitologickém okénku, 
přeházené otázky a odpovědi v Okénku hovorové angličtiny, 
Hvozdík byl ve článku Z Hvozdíku uveden s malým h a určitě 
bychom nalezli i chyby další. Autorům i čtenářům se omlou-
vám. Jak chyby vznikly, ačkoliv články byly dodány bez nich, 
je mi dodnes záhadou.
 V našem týmu jsme přivítali nové členky redakční rady, 
z nichž jedna, paní Přibilová, přijala mimo jiné i „funkci“ 
korektora, tudíž články budou od tohoto čísla procházet 
trojí korekturou a chyby tak, pevně věřím, zcela vymýtíme.
Paní Mařincová, jako druhá nová členka redakční rady, byla 
pověřena přípravou článků z kultury a sportu. Obnovili jsme 
spolupráci i s dalšími autory, tak doufáme, že se kvalita 
Čtvrtletníku posune o stupínek výše.

Zajímá nás i váš názor na Měchenický čtvrtletník, na jeho 
obsah, kvalitu zpracování. Je-li něco, co vám v něm chybí, 
nebo naopak považujete-li některé články za nezajímavé, 
budeme za váš názor velice rádi. Psát nám můžete na 
e-mailovou adresu ctvrtletnik@gmail.com nebo vložit svůj 
komentář v písemné podobě do schránky obecního úřadu 
(případně předat pracovníkům úřadu osobně). Zpětná vazba 
je pro nás nesmírně důležitá, rádi bychom věděli, jakým 
směrem Čtvrtletník dále posouvat. To se ovšem netýká jen 
Měchenického čtvrtletníku, ale i práce zastupitelstva a obec-
ního úřadu. Od příštího čísla bychom rádi zařadili do našeho 
periodika sekci „Názory občanů“. Prosíme tedy, nebojte se 
nám písemně váš názor sdělit, a to způsobem výše uvede-
ným. Váš názor je důležitou součástí naší práce.
Děkuji těm, kteří dočetli až sem, a přeji vám příjemné chvíle 
strávené s naším periodikem.

  Kateřina Gavlasová

Autor foto: Libor Šedivý
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ZE ZASTUPITELSTVA 

1. ZASEDÁNÍ OBECNÍHO ZASTUPITELSTVA

27.2.2017
• Zastupitelstvo odsouhlasilo směnu pozemků mezi obcí  
 Měchenice a Českými drahami. Za obecní pozemek 
 v blízkosti kolejiště obec získá přístupovou cestu 
 k nemovitostem nad drážním tělesem.

• Zastupitelstvo pověřilo starostu podpisem žádosti 
 o dotaci na obměnu veřejného osvětlení v rámci pro- 
 gramu Efekt 2017. Obměna povede ke snížení energetické
  v náročnosti.

• V rámci projektu na obnovu schodiště na pozemku  
 parcelní číslo 707/8 vedoucího z ulice Hlavní do ulice  
 Sloupecké se v současné době řeší majetkoprávní  
 problémy spojené s využitím tohoto pozemku. 
 Starosta byl pověřen, aby po vyřešení těchto problémů  
 podepsal objednávku na projekční práce.

• Starosta byl pověřen zadáním studie proveditelnosti na  
 vybudování chodníku podél horní části  ulice Sloupecké.

• Zastupitelstvo pověřilo starostu podpisem a předlože- 
 ním projektového záměru na plánovanou výstavbu MŠ 
 v rámci projektu Ministerstva pro místní rozvoj ČR.

• Revitalizace prostoru u tenisových kurtů. Ze strany  
 některých občanů byl předložen návrh na výrazné  
 omezení kácení olší na břehu Bojovského potoka. 
 Obci byl předán nový dendrologický posudek. Po živé  

 diskuzi, ve které členové zastupitelstva zdůrazňovali  
 bezpečnostní stránku problému, bylo doporučeno panu 
 I. Pardusovi, aby se přímo obrátil na Povodí Vltavy, které  
 je správcem břehu potoka včetně stromů.

• Zastupitelstvo odsouhlasilo termíny dalších veřejných  
 zasedání, a to na následující data: 24. 4., 26. 6., 25. 9.,  
 27. 11. 18. 12.

• Zastupitelstvo pověřilo starostu jednáním s ČD o koupi  
 pozemku na ČOV par. č. 1032/1 v k.u. Měchenice 
 o rozloze 1857 m2 a případným podpisem smlouvy 
 o smlouvě budoucí.

• Zastupitelstvo pověřilo starostu projednáním změny  
 Plánu rozvoje vodovodů a kanalizací na Krajském úřadu  
 a podpisem této změny. Změna souvisí s plánovaným  
 vybudováním ČOV v Měchenicích.

• Zastupitelstvo souhlasí s organizací rozvozu teplých  
 obědů pro seniory. Rozvoz zajistí OÚ Měchenice.

• Zastupitelstvo pověřuje starostu k dalšímu jednání 
 při uplatňování náhrady škody při řízení ve věcech 
 občanskoprávních s Pavlem Radou a Petrem Holubem. 

• Zastupitelstvo schválilo rozpočtové opatření č. 1/2017.

Letem světem z úřadu
...aneb jak dopadla kontrola

Upozornění na
volné pobíhání psů

Dne 31. ledna 2017 proběhla v prostorách Obecního úřadu kontrola hospo-
daření obce za rok 2016, kterou provedl tým kontrolního odboru Krajského 
úřadu Středočeského kraje. 

Předmětem této kontroly byla nejen účetní závěrka a vedení účetnictví Obce, 
ale i evidence majetku, smluv, zveřejňování povinných informací a dokumentů. 
Zjednodušeně řečeno, kontrolována byla práce Obecního úřadu jako celku.  
Celkovou zprávu z kontroly je možné shlédnout na elektronické úřední desce.

Dále Obec uzavřela pro rok 2017 dohodu o vytvoření pracovních příležitostí 
v rámci veřejně prospěšných prací s Úřadem práce ČR, což nám umožnilo 
získat 2 pracovníky na údržbu obce, jejichž pohyb jste již určitě zaznamenali.  
V rámci této spolupráce budou mzdové náklady ze 70 % refundovány, zkrá-
ceně – větší část nákladů hradí Úřad práce.

  Radka Hrabánková

Vzhledem k tomu, že se v obci množí 
případy vzájemného napadení psů, 
které musí řešit i policie, připomí-
náme, že Měchenice mají schválenou 
Obecně závaznou vyhlášku č. 5 /2011 
o Ochraně životního prostředí, která 
v článku č. 6 stanovuje pravidla pro 
pohyb psů na veřejných prostran-
stvích (viz web obce). Pod bodem 
č. 1 se uvádí: 
„V zájmu zajištění ochrany osob, 
veřejného pořádku a ochrany zeleně 
v obci je povoleno na veřejných pro-
stranstvích vodit psy jen na vodítku“. 

Žádáme tedy všechny majitele psů, 
aby toto pravidlo dodržovali.
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ROZHOVOR SE STAROSTOU

Mgr. František Zoul
Starosta obce Měchenice

Většinu obyvatel Měchenic samozřejmě zajímá osoba nového starosty, kterým jste 
byl zvolen 1. 12. 2016. Jako zastupitel jste byl představen v rozhovoru, který byl otištěn 
v Měchenickém čtvrtletníku č. 3, r. 2015. V současném rozhovoru bychom se měli 
soustředit na dění v obci z pohledu starosty. V rámci rozpočtu obce na rok 2017 je 
uvedena řada projektů. Mohl byste o nich prosím pohovořit?

Nejčastěji se na mne občané obracejí 
se dvěma problémy, které je momen-
tálně trápí nejvíce.  Jedním je otázka 
vybudování splaškové kanalizace 
a výstavby čističky odpadních vod. 
Zde obec opravdu zaspala a možnost 
napojení na čističku v Davli bohužel 
defi nitivně padla. Zdá se ale, že se 
otvírá možnost vybudování vlastní 
čističky. Vynaložíme maximální úsilí, 
abychom stihli připravit vše tak, aby-
chom mohli požádat o dotaci na tuto 
investici. Jakmile budeme mít k dis-
pozici všechny potřebné informace, 
budeme o nich samozřejmě veřejnost 
informovat, aby se každý občan mohl 
k této věci vyjádřit.

Druhým problémem je uzávěra ulice 
Hlavní od budovy obecního úřadu 
směrem k Davli. Tento problém 
se bohužel zatím vyřešit nepodařilo. 
Cesta je uzavřena od 1. 11. 2011 
a tento stav výrazně omezuje dopra-
vu v Měchenicích včetně pohybu 
chodců v ulici Přístavní. To se 
projevilo zejména v měsících lednu 
a únoru, kdy napadl sníh a tvořilo 
se náledí. V dalším čísle čtvrtletníku 
podám informaci, kam se posunula 
jednání o zrušení uzávěry.

Dalším projektem, o kterém se již 
dlouho mluví, je výstavba mateřské 
školy. Zatím se dotaci nepodařilo zís-
kat. Co je nového v této oblasti?
Výstavba mateřské školy je fi nančně 
velmi náročná a bez dotace ji obec 
s naším rozpočtem realizovat nemůže. 
Do 1. 3. 2017 podáme na Ministerstvo 
pro místní rozvoj projektový záměr, 
který musí projít obhajobou před 
komisí. V případě kladného výsledku 
se zpracuje standardní žádost o dotaci 
na základě stanovených kritérií.

Součásti základní infrastruktury obce 
je i obecní vodovod. Čím je způsobeno, 

že výstavba vodovodu v Dolečku se 
zatím odkládá?
Obec má vypracovaný projekt a rov-
něž zažádala o územní rozhodnutí. 
Zásadním problémem je fi nancování. 
Zastupitelstvo musí rozhodnout, co 
bude fi nancovat obec a co občané, 
kteří se budou chtít na vodovod při-
pojit.  Dalším důvodem, proč zatím 
nemůžeme pokračovat, je nesouhlas 
vlastníka pozemku, přes který by 
tento vodovodní řad měl vést. Jak-
mile by došlo ke změně  jeho názoru, 
začneme jednat s majiteli nemovi-
tostí, které přicházejí v úvahu pro 
připojení na vodovod.

Na zasedáních Obecního zastupi-
telstva se rovněž jednalo o obnově 
svítidel veřejného osvětlení z důvodu 
úspory spotřeby elektrické energie. 
Jaké kroky v tom podnikáte?
Obec zaslala v únoru 2017 žádost 
o dotaci v rámci výzvy č. 1. vydané 
Ministerstvem průmyslu a obchodu. 
V obci je instalováno 191 svítidel. 
Z tohoto počtu je nevrženo k výměně 
58 vzhledem k normě, která stano-
vuje podmínky rozložení světla na 
komunikaci. Aby byla dodržena tato 
norma, je optimální vzdálenost sto-
žárů je 30 metrů.

Domnívám se, že další oblastí, která 
občany velmi zajímá, je bezpečný 
pohyb po Sloupecké a místních 

komunikacích. Jaké jsou plány v této 
oblasti?
Je snaha připravit postupně projekty 
na chodníky podél Sloupecké, ales-
poň pro místa, která technicky vyho-
vují. V současné době je zadaná stu-
die, která posoudí možnosti řešení.
Staršího data, tj. z roku 2011, je 
záměr rekonstruovat schody spoju-
jící Sloupeckou a ulici Hlavní. Bohu-
žel musím konstatovat, že zde se 
zatím příliš nepokročilo. Hledalo se 
optimální technické řešení.  V lednu 
letošního roku bylo rozhodnuto 
o kompletní výměně stávajících 
schodů za schody betonové. Změnou 
by byla šíře těchto schodů, a to ze 
2 m na 1 m, a dále jejich osvětlení. 
Projekt je zadán a statik řeší otázku 
odvodu vody ze svahu. Také musíme 
realizovat připlocení obecního 
pozemku, po kterém povedou tyto 
schody. Pokud nenastanou nějaké 
nepředvídatelné problémy, před-
pokládám, že v letošním roce bude 
rekonstrukce zahájena. Tato dvě 
opatření by měla přispět k většímu 
bezpečí chodců pohybujících se mezi 
horní a spodní částí Měchenic.

V rozpočtu se objevila také revita-
lizace břehů dolní části Bojovského 
potoka. Tuto oblast důvěrně znáte 
a práce na její úpravě vám určitě
 dělá radost.
K revitalizaci byl určen prostor 
naproti tenisovým kurtům. Na zákla-
-dě dendrologického posudku a sta-
noviska Odboru životního prostředí 
v Černošicích byly vybrány stromy, 
jejichž zdravotní stav je výrazně 

„V každém případě se 
budeme snažit informo-

vat občany o době konání 
zasedání obecního zastu-

pitelstva a dalších 
důležitých skutečnostech„
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...pokračování ze str. 3

špatný a statika narušena. Jedná 
se celkem o 10 stromů na pravém 
břehu a 3 na levém. Orgán ochrany 
přírody došel k závěru, že pokácení 
stromů nepředstavuje takový zásah 
do krajinného prvku vodního toku a 
jeho údolní nivy, který by vedl k jeho 
poškození. Povodí Vltavy, které by 
provádělo  kácení těchto stromů, také 
zajistí výsadbu nových. V rámci úprav 
dojde k výměně laviček, uspořádání 
žulových patníků a částečnému pře-
místění telefonního vedení do země.

Ještě se naposledy vrátím k rozpočtu. 
Nově se v něm objevily fi nanční pro-
středky zaměřené na naše seniory. 
Mohl byste se o nich zmínit?
Když jsem z evidence trvale hláše-
ných obyvatel zjistil počet těch, kteří 
dosáhli věku 65+ let, navrhl jsem do 
rozpočtu zařadit příspěvek 5 Kč na 

rozvoz teplých obědů. Dále jsme 
zajistili dodávání obědů z restaurace 
v Davli, a to vzhledem k ukončení 
této služby v kempu Měchenice. 
Také jsme navýšili fi nance určené na 
různé aktivity pro tyto naše spolu-
občany. Věřím, že možnost setkávat 
se při různých příležitostech bude 
vítána.

Společenský život v obci zajímá také 
řadu občanů.  V rámci Čtvrtletníku 
vycházejí informace o jednotlivých 
akcích. Jak je připravována tato 
agenda?
Je sestaven plán společenských akcí, 
které jsou jak z hlediska časového, 
tak náplně projednány s pořada-
teli. Zřejmě největší akcí v letošním 
roce budou oslavy 90 let od založení 
Sokola Měchenice. Předpokládaný 
termín oslav je 24. červen. Sokol 

oslaví své výročí jednak sportem, 
jednak společenským večerem 
s hudbou a tancem.

Také často slýchám stížnosti, že se 
k občanům nedostávají informace 
o dění v obci, a z druhé strany zazní-
vají povzdechy nad jejich pasivitou. 
Pokusíte se tuto situaci nějak změnit?
V každém případě se budeme snažit 
informovat občany o době konání 
zasedání obecního zastupitelstva 
a dalších důležitých skutečnostech 
všemi dostupnými prostředky, tj. 
lístečky vkládanými do poštovních 
schránek, vývěskami a pomocí obec-
ního rozhlasu.

Děkuji vám za vaše odpovědi

Eva Přibilová

 

    603 516 926, 773 651 692        jiri.udut@kr-autosklo.cz
www.kr-autosklo.cz

• velkoobchod a maloobchod
• likvidace pojistných událostí
• mobilní zasklívání
• renovace světel
• renovace laku

MONTÁŽ A PRODEJ AUTOSKEL
• čištění exteriér, interiér 
• čištění kůže + impregnace 
• voskování karoserie
• ošetření plastů 
• tepování textilního interiéru

KOMPLETNÍ PÉČE O VÁŠ VŮZ

Hlavní provozovna:
V korytech 1537/10, Praha 10

Pobočka Měchenice:
Pod hájem 202, 252 06  Měchenice

S tímto inzerátem získáte slevu 10% na naše služby!

INZERCE
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Masopustně z Hvozdíku

Na co se můžete těšit ve 2. čtvrtletí 2017

Cesta do školky v jurtě je plná louží. Tu a tam ještě zmrzlých, že se po nich dá klouzat, ale tichounký hlásek 
jara už není možné přeslechnout. A právě v této době, na pomezí temné a světlé části roku, přichází masopust. 
Svátek nevázaného veselí, pitek a žranic, tance a zpěvu. 

S dětmi ve Hvozdíku mezi utíráním nosů nacvičujeme 
rozverné písně, vyrábíme krepové růže, vyprávíme si 
pohádku O koblížkovi a  těšíme se na měchenický maso-
pustní průvod. Snad přijde hodně rozpustilých maškar, 
hlavně medvěd, aby tam byl, a klisna a rybář, co rozha-
zuje bonbóny… A abychom vykoledovali hodně koblih! 

Ale masopust vlastně není svátkem pro děti. Původní 
fašankové rituály měly zajistit dobrou úrodu a přinést 
požehnání rodinám, které masky náležitě přivítaly. 
A bujaré popíjení patří též do světa dospělých. Roz-

hodně však jde o záležitost společenskou, komunitní. 

Zapojte se i Vy! Navažme na obecní tradici: můžeme vyrábět 
kostýmy, secvičit divadlo, vymyslet hudební doprovod, sesta-
vit kapelu, naplánovat taneční zábavu či zabijačku, usmažit 
koblihy, sepsat kroniku masopustních rejů… cokoli, co nás 
napadne. Letos ještě každý sám, ale příště třeba už společně.

Chcete-li, ozvěte se! 

  Petra Potůčková (os.hvozdik@gmail.com)

Dne 26. 2. 2017 se konal masopustní průvod, který byl zcela zajištěn spolkem Hvozdík. Protože se nám uzávěrka Čtvrtletníku 
kryla s touto akcí, píše paní Petra Potůčková ve svém článku o akci ještě v budoucím čase. Avšak článek rozhodně nepři-
chází takzvaně s křížkem po funuse. Její výzva je stále platná, a to pro příští a další následující roky. O tom, jestli přišla na 
průvod klisna, medvěd, rybář a další, se můžete dozvědět z přiložených fotografi í.
Děkujeme Spolku Hvozdík za vytvoření příjemné atmosféry a za možnost strávit zábavné nedělní odpoledne v Měchenicích.

8. 4. 2017 / Velikonoční dílna v kulturním sále obce Měchenice, čas bude upřesněn
22. 4. 2017 / Tančírna pro seniory v Campu Měchenice

Konec května 2017 / Zájezd do japonské zahrady – zájemci se mohou hlásit do 11. 5. 2017 
osobně na obecním úřadě či na telefonním čísle 257770408, termín bude upřesněn (konec května)

24. 6. 2017 / Letní noc a Oslavy 90 Let TJ Sokol Měchenice. Vše se bude odehrávat na fotbalo-
vém hřišti a přilehlém prostranství u potoka.

duben

květen

červen

Autor foto: Libor Šedivý
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KULTURA

NÁZORY ČTENÁŘŮ

Oslavy sportu – 90. výročí
Vážení přátelé, rádi bychom společně s vámi oslavili  „Svátek sportu“ dne 24. 6. 2017 od 10 hod. na hřišti u Bojovského 
potoka. TJ Sokol Měchenice byl založen r. 1927, tento rok je tomu tedy již 90 let.

Slavností se zúčastní nejen naši zástupci mladého dorostu, 
žáků - přípravky, ale i dívek a mužů. Přislíbili nám účast 
fotbalové legendy, moderátor Vlasta Vlášek  i sportovní 
experti z České televize. Sportovní klání doprovázené 
hudbou skupin Broucy na zádech a Nervy si nervy, dobrým 
jídlem a pitím začne v 10.30 hod. zápasem žáků - přípravky. 
Kolem 13. hod. dívčí fotbal a v 17. hod. si Měcheničtí fotbalisté 
zahrají s legendami fotbalu (kdo to bude, je překvapením). 
Bohatý program je zajištěn. 

Oslavy 90. výročí budou zakončeny v prostorách prostran-
ství u Bojovského potoka Měchenickou Letní nocí, hudbou, 
tancem a bohatou tombolou. 
Všem stálým sponzorům velmi děkujeme a neodmítneme 
jakoukoliv fi nanční podporu sponzorů nových. Tímto vás 
srdečně zveme, těšíme se. Informováni budete včas for-
mou plakátů a vyhlášením obecním rozhlasem. A o tom 
jak to všechno dopadlo, vám napíšeme v dalším čísle.

  J. Mařincová, K. Samek a M. Tichý

Názory čtenářů
Rádi bychom Vás, milí čtenáři, více zapojili nejen do příprav Měchenického čtvrtletníku, ale i do obecního dění. Velmi nás 

zajímá váš názor. Je něco, co se vám v obci nelíbí? Nebo naopak chcete něco v obci pochválit? Zde je prostor pro Vaše 

názory. Ty můžete zasílat na redakční mail ctvrtletnik@gmail.com, nebo na obecní mail starosta.mechenice@gmail.com, 

nebo můžete svúj příspěvek vhodit do schránky obecního úřadu.

Jako první vlaštovku zde máme názor paní Mařincové na informaci z posledního čísla Měchenickéh očtvrtletníku, která se týkala 
ankety, jež měla být roznesena mezi občany žijícími v ulicích Na Vyhlídce a jež se ptala na případnou změnu názvu jedenácti z dva-
nácti těchto ulic. Z ankety nakonec sešlo, neboť zastupitel, pan Martin Urban, shledal důvody pro změnu názvu ulic irelevantními.

Vážený pane starosto, zastupitelé,

podle mojí ankety jsem zřejmě jediná, která reaguje na již  
III. anketu ve čtvrtletnících pro občany Měchenic, a to na 
změnu názvu ulic Na Vyhlídce. Z daného hlediska chápu 
občany z hořejší části Měchenic - přepisování občanských 
a řidičských průkazů, pasů, různých pojistek, sídel podnikání 
atd.,věřím, že nikomu z nich se do toho nechce.
Ulice Na Vyhlídce má i svou historii. Devět vilek, pokud 
správně počítám, s jedním statkem Františka Jirsáka je z tři-
cátých let. Náš dům byl postaven v roce1938. Takže z tohoto 
hlediska by měl být název ulice zachován. Postupem let byla 
zastavěna okolní pole a nikdo nikdy nepřemýšlel o tom, 

že jednou nastane problém v hledání popisných čísel. Kdo 
cestujete nejen v cizině, třeba po alpských vesničkách, ale 
i u nás po republice, najít nejen nemocnici, nádraží, školu, 
školku, úřady, muzea, obchody apod. není žádným problé-
mem. Orientační cedule - já tomu říkám Rozdělovník. 
Není nic jednoduššího (až na ty fi nance), zeSloupecké ulice 
na Vyhlídku jsou vlastně všechny ulice slepé a neprůjezdné, 
dvě ulice jednosměrné po chaty Velký úhor až na Zástrov-
skou. Tímto dávám návrh na Orientační cedule - Rozdělovník.
                                                                                                                                 
Všem děkuji za projevení pozornosti mému návrhu

J. Mařincová                                                     
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Zapomenuté výročí 
Ing. Vojtěch Kryšpín 

Otec našeho slavného spolu-
občana Josef Václav Kryšpín 
(1849-1927) byl učitelem a 40 
let i ředitelem školy v Bystrém 
u Poličky. Staral se ve městě o 
kulturní akce a spolkovou čin-
nost a jeho práci místní spolek 
rodáků připomenul pamětní 
deskou.

Vojtěch Kryšpín studoval na 
reálném gymnáziu a strojnic-
kém odd. Vyšší průmyslové 
školy, kde maturoval v roce 
1894. Nastoupil jako technický 
úředník do První Českomorav-
ské továrny na stroje (později 
ČKD) a při zaměstnání dokon-
čil vzdělání na ČVUT v Praze. 
Svým talentem a technickou 
zdatností se prosadil do kon-
strukční kanceláře lokomotiv 
a roku 1902 byl jmenován jejím šéfem. Za konstrukční 
vylepšení velmi zdařilé rychlíkové lokomotivy 108.22 
KkStB mu byly na strojírenské výstavě v Miláně roku 
1907 uděleny diplom a stříbrná medaile. Roku 1919 se 
V. Kryšpín stal ředitelem lokomotivního oddělení a poz-
ději i autorem nového označování a evidence lokomotiv. 

Jeho systém, určující lokomotivu 
na základě počtu tažných náprav, 
možné dosahované rychlosti 
a užitečné adhezní váhy na jednu 
tažnou nápravu byl zaveden roku 
1923 a platil téměř 70 let.
V. Kryšpín navrhl řadu nových 
typů lokomotiv, které se úspěšně 
vyvážely do ciziny, a přitom 
vychovával řadu mladých kon-
struktérů. Rád rybařil, oblíbil si 
kraj kolem soutoku a roku 1928 
získal na Sázavě parcelu, postavil 
dům a usadil se zde natrvalo. 
V roce 1929 se stal vrchním ředi-
telem Českomoravské Kolben a.s. 
a po odchodu do důchodu (1933) 
byl stálým poradcem nejen v ČKD, 
ale také poradcem akademického 
malíře Kreibicha při malbě par-
ních lokomotiv. Zemřel ve věku 
83 let dne 5. října 1959 - v roce, 

kdy skončila výroba parních lokomotiv.

Dnes už výpravčí Mirek Skořepa nevyvěšuje v Davli 
svůj Posázavský Pacifi k, kde jmenovaného několikrát 
zmiňoval, a tak by si asi Ing. Kryšpín zasloužil podobnou 
připomínku jako jeho otec.

Dalo by se říci, že toto výročí nemá s Měchenicemi nic společného, že se týká pouze Davle. Zdání však klame. V době, 
kdy se Ing. Vojtěch Kryšpín narodil, tedy 27. dubna 1876, byly Měchenice součástí Davle, proto se toto výročí týká tak 

trochu i Měchenic, a proto s ním seznamujeme čtenáře i v našem zpravodaji. 

Kryšpínův systém Číslování lokomotiv 
u ČSD v letech 1925-1987

Označení se skládá z písmenné zkratky trakce (parní lokomotiva je bez 
označení písmenem), troj- nebo dvoj- místného kódu lokomotivní řady 
a tří- nebo čtyř- místného menšího rozlišovacího čísla. První číslice označuje 
počet hnaných náprav. Druhá číslice označuje maximální rychlost, která se z ní 
v km/h vypočte přičtením 3 a poté vynásobením deseti a poslední číslice 
po přičtení čísla 10 udává hmotnost na nápravu v tunách (užitečnou adhezní 
na jednu tažnou nápravu).
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Velikonoce, tradice a pověry
Název svátku Velikonoce, tak jak ho známe u nás a v jiných slovanských státech, je odvozen od velké noci, která značí 
noc, v níž byl vzkříšen Ježíš Kristus, a tou je třetí noc po jeho ukřižování. Velikonoce jsou nejvýznamnějším křesťan-
ským svátkem vůbec.

Oslavy křesťanských Velikonoc 
splynuly s pohanskými oslavami 
jara, proto se v nich prolínají křes-
ťanské tradice s pohanskými zvyky.  
Tyto svátky na rozdíl od Vánoc 
nemají pevné datum. Konají se 
vždy v neděli po prvním jarním 
úplňku v období od  22. března 
do 25. dubna.

Nejdříve přichází půst
Oslavám Velikonoc předchází doba 
půstu, která trvá 40 dní (odkaz 
na Ježíšův půst na poušti, pobyt 
Mojžíše na hoře). O nedělích půst 
nebyl, zůstalo tak původně do 
začátku velikonoc pouze 36 post-
ních dní. Při významu čísla 40 
a při změně charakteru půstu tak, 
že každý den měl být dnem zdr-
ženlivosti od masa, vína a současně 
újmy ( jenom jedno nasycení za den), 
bylo důležité číslo 40 zachovat, 
a tak se přidaly před první postní 
neděli čtyři dny, čímž se tohoto 
plného počtu docílilo. Tím se také 
ustavila středa jako začátek přípravy 
na Velikonoce a současně zahájení 
postu. Toto období je tedy zahájeno 
popeleční středou, která letos vyšla 
na 1. března. 
O popeleční středě je lidem přichá-
zejícím do kostela na mši udělen 
popelec jako symbol pokání – odvo-
zuje se od sypání si popele na hlavu 
jako výrazu smutku a pokání. Při 
udělování popelce 
se využívá popele ze spálených 
ratolestí z květné neděle.

Tak jako je Advent obdobím příprav 
na Vánoce, je postní doba časem 
duchovních příprav na Velikonoce. 
Šestou nedělí po zahájení půstu 
postní období končí a začíná 
Velikonoční týden. 

Názvy dnů ve 
velikonočním týdnu
KVĚTNÁ NEDĚLE – v květnou neděli 
nosí lidé do kostela k posvěcení rato-
lesti např. kočičky. Větve kočiček 
symbolizují palmové ratolesti, jimiž 
vítali jeruzalémští Ježíše Krista v Jeru-
zalémě. Dle lidových pověr se nemá 
nic péct, aby se nezapekl květ na 
stromech, strom by pak neměl žádnou 
úrodu. Pro zdravý krk se mají spolk-
nout tři posvěcené bobulky kočičky.

MODRÉ PONDĚLÍ - název je odvozen 
pravděpodobně od látky, která se ten 
den vyvěšovala v kostele jako ozdoba. 
Ten den by se nemělo pracovat, nic 
dělat.

ŠEDIVÉ ÚTERÝ - měl by se vymetat 
a uklízet celý dům.

ŠKAREDÁ STŘEDA - podle tradic se 
mají  vymetat komíny, a budete-li se 
mračit, zůstane vám to po celý rok.

ZELENÝ ČTVRTEK - Zeleným čtvrt-

kem začíná tzv. velikonoční triduum 
(třídenní) a  připomínají se dvě hlavní 
události, a to Ježíšova večeře na roz-
loučenou, při níž myje apoštolům 
nohy, ustanovuje tajemství eucharistie 
a zároveň je zrazen od Jidáše a Ježí-
šova modlitba v Getsemanské zahradě 
a jeho zajetí.

Naposledy se rozezní zvony, které pak 
odletí do Říma, aby se znovu vrátily 
a rozezněly v bílou sobotu. Traduje 
se, že bychom měli jíst něco zeleného 
a to proto, aby byl člověk zdravý po 
celý následující rok. Ten, kdo se omyje 
ranní rosou, má zajištěno pevné zdraví 
a krásu. Měl by se jíst med mazaný na 
Jidáši (ochrání před uštknutím 
a žihadly), neměli bychom se hádat, 
od nikoho si nic půjčovat, a to proto, 
abychom měli hojnost peněz. Zacin-
káme si mincemi v kapse při zaznění 
zvonů o Zeleném čtvrtku. Na stole by 
nemělo chybět zelené osení.

VELKÝ PÁTEK je dnem, kdy si připo-
mínáme odsouzení a následné ukři-
žování a smrt Ježíše Krista. V tento 
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den se také naplnila jeho slova a jeho 
učedník Petr jej třikrát zapřel. 
Na velký pátek se podle tradice 
otevírá země a vydává své poklady. 
Opět není dobré si cokoli půjčovat, 
nic darovat a prodávat. Nemá se prát 
prádlo, pracovat a spát v sadu.

BÍLÁ SOBOTA je druhým dnem 
tak zvaného velikonočního - tridua 
(třídenní). Je to den, kdy Ježíš ležel 
v hrobě. Den ticha. Křesťané prodlé-
vají u hrobu Pána, rozjímají nad jeho 
utrpením a smrtí a po celý den 
nekonají žádné liturgické obřady. 
Po západu slunce (tj. v sobotu večer) 
začíná velikonoční bdění (vigilie), 
a tím začíná slavnost Kristova – 
vzkříšení. 
Název Bílá sobota pravděpodobně 
pochází od bílých křestních rouch 
křtěnců, kteří přijali křest právě 
o Velikonoční noci (vigilii). 
Na bílou sobotu se v domácnostech 
uklízí, pečou se mazance a veli-
konoční beránci, zdobí a krášlí se 
vajíčka, pletou pomlázky. Bílá sobota 
je příprava velikonočních oslav.

VELIKONOČNÍ NEDĚLE - Kristus 
vstal z mrtvých za svítání „prvního 
dne v týdnu“, neboli „prvního dne po 
sobotě“ (sobota byla podle židovského 
kalendáře posledním dnem týdne). 
Jako křesťané věříme, že svým zmrt-
výchvstáním dovršil Boží stvořitelské 
a vykupitelské dílo a defi nitivně lidem 
otevřel cestu k Bohu, k plnosti života 
s Bohem. Proto se křesťané v tento 
den začali pravidelně scházet 

k eucharistickému „lámání chleba“ 
(„mši svaté“) a tento den nazvali 
„dnem Páně“. Každá neděle v roce je 
tedy „oslavou Velikonoc“ - zvláštním 
zpřítomněním Kristova vykupitel-
ského činu. Jedině z něho můžeme 
čerpat posilu pro naši vlastní cestu 
zmrtvýchvstání.

VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ (červené, 
na stole by měla být červená kvě-
tina ) - u nás se stalo zvykem, že si 
koledníci upletli pomlázku z šesti až 
dvanácti vrbových proutků, zakončili 
ji pentlemi a mašlemi. Ty koledníkům 
na pomlázky vázala svobodná děvčata. 
Mrskáním děvčat pomlázkou jim mají 
chlapci předat část jarní svěžesti. 
Mrskání zaručovalo děvčatům krásu, 
mládí, svěžest a lásku. Při mrskání se 
odříkávají různé koledy a koledníci na 

oplátku dostávají malovaná vajíčka. 
Ta jsou symbolem velikonočního veselí, 
nového života, životní síly, zrození 
a návratu jara. Podle tradice se pomlá-
zkami mrskali manželé a milenci a 
ospalci z rána byli poléváni vodou, aby 
se probrali. Nejvíce jsou známá malo-
vaná vajíčka s motivy Velikonoc. Veli-
konoční beránek, značí poslušnost, 
čistotu a nevinnost. Beránek jakožto 
pokrm je znám už z dob středověku.

Dnes slaví Velikonoce každý podle 
svého, ale tradiční pomlázka, malo-
vaná vajíčka, mazanec a beránek stále 
setrvávají.

Zdroj: vira.cz, wikipedie.cz, 
http://in.apha.cz 

 J. Mařincová

INZERCE

Leonardo Da Vinci - Poslední večeře
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Zimní střípky z davelské školy
ZŠ DAVLE

ŠKOLA NA LYŽÍCH

V davelské škole máme ke sportu 

opravdu blízko – všestranný fyzický 

rozvoj každého žáčka rozvíjíme i na 

lyžích. Jednoho krásného lednového 

dne tak parta prvňáčků vyrazila na 

svah do nedaleké Chotouně. 

Pro některé děti to byla první zku-

šenost s lyžováním, pro jiné děti pak 

procvičení vlastních dovedností. Lyžo-

vání ve škole fandíme – v únoru naši 

mladší žáci vyrazili na školu v přírodě 

s lyžováním na Richtrovy boudy do 

Pece pod Sněžkou, starší žáci pak na 

lyžařský kurz na Benecko.

DEN ZDRAVENÍ
Milé ranní pozdravení při příchodu do 
školy zahájí den - vzájemný pohled do očí 
a třeba i úsměv k tomu a hned je den ve 
škole příjemnější. V naší škole se zdravíme 
rádi, ale někdy se nám zdá, že některé děti 
a dospěláci kouzlo úsměvu ještě neobjevili. Často se nám ve škole objevují malí i do-
spělí duchové bez úsměvu a pozdravu, kteří jen tajemně procházejí školou. Proto jsme 
se rozhodli ve čtvrtek 2. února uspořádat 
Den zdravení. Tento celoškolní projekt byl 
veselý, zábavný, velmi interaktivní a doufá-
me, že také poučný a přínosný. Zdravili jsme se všemi možnými způsoby a pokusili jsme 
se kouzlo pozdravu naučit ty malé i velké, 
kteří na něj občas zapomínají.

Poděkování
Děkuji zastupitelstvu obce Měchenice 
za dar ve výši 10 000 Kč, který poskytlo 
davelské základní škole na spolufi nan-
cování služeb školního psychologa. 
Školní psycholog Mgr. Lucie Hubertová 
poskytuje své služby žákům, učitelům 
i rodičům, a to v oblasti školního, 
výchovného a profesního poradenství. 

Zápis do 1. tříd
Zápis do budoucích 1. tříd se koná ve 
středu 19. dubna 2017 od 14 do 18 hodin. 

 Jana Hrubá
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Každý z nás občas potřebuje vyjádřit různou míru pravděpodobnosti určité skutečnosti.

Dnes se podívejme, jak na to v angličtině!

Vítejte u čtrnáctého okénka hovorové angličtiny!

1. Jak vyjádřit jistotu, že něco nastane:
a) pomocí výrazů sure, certainly, defi nitely

I am sure that he will come! Jsem si jist, že přijde!
He will come, that‘s for sure! Přijde! To je jisté!
He will certainly come! Jistě přijde!
He will defi nitely come! Určitě přijde!

b) pomocí modálního slovesa must

It must be interesting! To musí být zajímavé!

2. Jak vyjádřit pravděpodobnost, 
že něco nastane:
a) pomocí výrazů probably, possibly

He will probably come. / Pravděpodobně přijde.
He will possibly come.

b) pomocí modálních sloves could, may, might

It could be interesting.  To by mohlo být zajímavé.
He may know that. Možná to zná.
She might be happy with it. Mohla by s tím být spokojená.

3. Další způsoby vyjádření 
pravděpodobnosti:
a) pomocí výrazů seem, look

It seems to be good! Zdá se, že je to dobré!
It looks tempting! Vypadá to lákavě!

b) pomocí výrazu likely

It is likely that the weather Je pravděpodobné, 
will keep.  že počasí vydrží.

Od výše uvedených způsobů vyjádření jistoty a pravděpodob-
nosti, že něco nastane, odvozujeme i způsoby, jak říci, že něco 
jistě nebo pravděpodobně nenastane:

I am sure that he won‘t come. Jsem si jist, že nepřijde
He won‘t come, that‘s for sure!  Nepřijde. To je jisté.
He will certainly not come!  Jistě nepřijde!
He will defi nitely not come!  Určitě nepřijde!
It can‘t be interesting! To nemůže být zajímavé! 
 (Není možné, aby to bylo  
 zajímavé!)
He will probably�/  Pravděpodobně nepřijde.
possibly not come. 

He may not know that.  Možná to neví.
It doesn‘t seem to be good.  Zdá se, že to není dobré.
It doesn‘t look tempting.  Nevypadá to lákavě.
It is unlikely that the weather  Počasí pravděpodobně 
will keep.  nevydrží.

Věřím, že jsem vám v dnešním okénku hovorové angličtiny 
zase trochu pomohl udělat další krok k plynulé komunikaci 
v angličtině.

Mějte se krásně!

 Martin Kupka, lektor angličtiny a překladatel

OKÉNKO ANGLIČTINY

INZERCE
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DOBRODRUŽSTVÍ ORNITOLOGIE

Možná jste ani vy nikdy neslyšeli tak 
zvláštní jméno ptáka, který je u nás 
v Česku celkem běžný: dlask tlustozobý, 
latinsky Coccothraustes coccothraustes.
Jeho populace v Česku je celkem sta-
bilní a v celé Evropě je jeho početnost 
odhadována na 2,5 milionu párů! Je tedy 
slušná šance dlaska zahlédnout. Na jaře 
velmi rád zavítá na krmítka, kam pravi-
delně sypeme slunečnicová semena. Jde 
totiž o semenožravého ptáka.
To je nejspíš důvod, proč jsme včera 
dopoledne (v půlce února) měli na 
krmítku dlasků hned osm!
V březnu se přes naše území pohybují 
hejna dlasků, kteří na zimu odletěli do 
jižní a západní Evropy a v jarních měsí-
cích se houfně vracejí na svá hnízdiště. 
Na našem území můžeme pozorovat 
i jedince, kteří to mají „domů“ ještě 
hodně daleko. Mohou to být ptáci až ze 
severního Polska, Běloruska či Ruska.

Podle „nosa“ poznáš... 
Dlask je nádherný pták velikosti špačka! 
Takže žádný drobek! 

Je hodně nápadný svým opravdu 
mohutným zobákem, který má na jaře 
ocelově modrou barvu. Žádný z našich 
ptáků nemá tak nápadně silný kuželo-
vitý zobák. Na jeho těle vidíme několik 
odstínů hnědé barvy. Na křídle kontra-
stuje tmavě hnědá barva s jasně bílým 
podélným pruhem. Skořicově hnědá 
hlava je ozdobena černým pruhem přes 
oko, který se táhne až na bradu.
Tento popis nevyznívá bůhvíjak atrak-
tivně, ale vzpomínám si na příležitost, 
kdy jsem si mohl dlaska prohlížet celé 
minuty z bezprostřední blízkosti a žas-
nul jsem nad jeho krásou.

Kdysi jsme v kuchyni zaslechli ránu, 
jako když něco narazilo do okna. 
Napadlo mě, že by to mohl být pták, 
a vyběhl jsem ven. Pod oknem jsem 
na zemi skutečně našel omráčeného 
dlaska. Byl živý, jen vypadal hodně 
otřeseně. Přinesl jsem ho na stůl do 
kuchyně a opravdu jsem žasnul nad 
jemnými hnědými a skořicovými bar-
vami krásně opaleskujícího peří.
Co chvíli jsem ukazováčkem pošťu-

choval jeho mocný zobák – chtěl jsem 
zjistit, jestli chudák dlask není v posled-
ním tažení. Po několika pokusech jsem 
vyjekl bolestí. Dlask mě z ničeho nic 
štípnul do prstu! Hned na to začal létat 
po kuchyni, a tak jsem jen otevřel okno, 
a byl volný!

Kdepak ty ptáčku...
Pokud chodíte na procházky do údolí 
Bojovského potoka, zapátrejte na jaře 
očima v korunách mladých dubů! To 
je dlaskův oblíbený hnízdní strom! Při 
pravidelném květnovém sčítání v rámci 
Jednotného programu sčítání ptáků 
pod záštitou České společnosti orni-
tologické občas dlaska tlustozobého 
zaregistruji. 

Je to vždycky milé setkání, protože není 
zase tak úplně obvyklé, ačkoli jde o cel-
kem běžného ptáka. Tak hodně štěstí 
i vám při pátrání po dleskovi. Tedy chci 
říci dlaskovi!

 Martin Kupka

Dlask tlustozobý
Pan Jaromír Dlesk z Měchenic možná neví, že teď na jaře můžeme na krmítkách vidět ptáka, jehož jméno se liší jen 
v jednom písmenu jeho jména: dlask. Co já vím? Možná se Dleskovi kdysi jmenovali Dlaskovi…
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FOTBAL

Dívčí fotbal v Měchenicích 
Kateřina Humpová
Jsem rodačka z Měchenic, bydlím tu s rodiči, na ZŠ jsem chodila do Davle, pak jsem studovala na Masarykově střední škole 
chemické v Praze, nyní studuji magisterské studium na ČZU-obor Regionální environmentální správa.

S pohárem za 1. místo v sezóně 2013/14

Zleva nahoře - Anna Večerková, Marie Šámová, Tereza Toufarová, 
Kateřina Humpová, Barbora Kopřivová, Aneta Nejezchlebová, Nikola 
Součková, Míša Moulisová / Zleva dole - Vanda Obermajerová, Lucie 
Hrušková, Hanča Burianová, Martina Fialová, Radka Svobodová 

Začátky našeho fotbalu
Fotbal hraji defacto od založení před 7 roky, 
kdy holky začaly trénovat s klukama z teh-
dejšího B týmu, protože nechtěly jen sedět 
na lavičce a koukat na ně. Zakládající členky 
byly nejen holky z Měchenic (Lucie Kotrbová, 
Patricie Gacková, Lucie Hrušková), ale 
i z jiných vesnic-např. z Davle Barbora 
Kopřivová, z Petrova Martina Fialová nebo 
Nikola Součková ze Zvole. Nejprve jsme 
hrály jen tak pro sebe, začal nás trénovat 
pan Kopřiva z Davle. První přátelský zápas 
jsme hrály v Kladně-Libušíně, prohrály jsme 
asi 15:0. Asi po roce, kdy v okolí bylo založeno 
několik dívčích družstev, pan Petr Svoboda 
z Velké Lečice pro nás založil soutěž s vlast-
ními pravidly „Holčiny cup“ - hrajeme na 
malé hřiště v počtu 8+1 hráček s možností 
střídání apod. Pokud bychom totiž chtěly hrát ofi ciální sou-
těž, musely bychom hrát třetí ligu, což je fi nančně i časově 
náročné. Začal nás trénovat pan Miroslav Mrázek, kterému 
vypomáhá Jakub Boudník. Byly jsme posíleny i dalšími děvčaty 
z Měchenic - Verčou Hrubou, Kristýnou Pastorovou. V sezóně 
2013/14 nás hrálo 7 týmů (např. Velká Lečice, Jesenice, Petro-
vice, Čechtice) a tento ročník jsme vyhrály. V těch dalších jsme 
se vždy umísťovaly na předních místech. Postupem času se do 
naší soutěže přihlašovaly další týmy (Malešice, Jílové u Prahy, 
Radlík, Vonoklasy, Loděnice), proto jsme letos musely být 
rozděleny na dvě skupiny po 5 týmech. Letošní sezonu máme 
„dobře“ rozehranou, takže věřím v dobré umístění.

Fotbal pro radost
V letech 2011 až 2013 jsme pořádaly „Svatováclavský turnaj,  
např. v roce 2013 jsme skončily třetí. Od roku 2013 se pravi-

delně účastníme zimního halového turnaje 
v Davli, který má 4 hrací dny, letos jsme 
zatím druhé, ale čeká nás ještě jeden 
hrací den. Každoročně také díky panu 
T. Císařovi, který nám také soudcuje 
zápasy, jezdíme na turnaje do Prahy, kde 
kromě českých týmů hrají i dva německé 
týmy, které již také byly opakovaně 
v Měchenicích. 
Účastníme se i dalších turnajů podle toho, 
kdo má čas. Tréninky máme každý týden, 
v zimě v Davli v hale, jinak na hřišti. Bohu-
žel nemáme žádného sponzora, takže 
veškeré výdaje si hradíme samy. Od OÚ 
Měchenice  jsme dostaly 2× sponzorský 
dar, za první jsme zakoupily lékárničku, 
míče apod., za druhou nové dresy. Fotbal 
hrajeme jen pro radost, nemám žádné 

ambice hrát ligu, ale dvě naše hráčky - Lucie Hrušková 
a Martina Fialová - již ligu hrají (za Bohemians). 
V dnešní uspěchané době je dobré najít si čas na sport, který 
kromě „utahání“ mi přinesl i spoustu nových kamarádek, které 
bych jinak nikdy nepotkala. 
Tento pátek máme 3denní soustředění v Tanvaldu, což je první 
soustředění, které se koná. Nevím, jak dlouho ještě budu hrát, 
ale baví mě to, se školou se to dá dobře skloubit. Jak to půjde 
dohromady s budoucím zaměstnáním, to nevím, ale 
celá řada holek pracuje a taky to stíhají. Naštěstí kromě jed-
noho případu, kdy nám byla zraněna brankářka Denisa při 
zápasu v Čechticích, žádná z hráček nebyla nijak vážněji zra-
něna (samozřejmě modřiny, odřeniny a podobně nepočítám). 
Já hraju v bráně a pamatuji si, že při svém prvním zápasu 
jsem zastavila útočnici tak, že spadla a vyrazila si dech.

Sobota 25. 3. 2017 15:00 Měchenice - Libčice

Sobota 1. 4. 2017 16:30 Tuchoměřice - Měchenice

Sobota 8. 4. 2017 16:30 Měchenice - Úhonice

Sobota 15. 4. 2017 17:00 Jeneč - Měchenice

Sobota 22. 4. 2017 17:00 Měchenice - Choteč

Sobota 29. 4. 2017 17:00 Hostivice - Měchenice

Sobota 6. 5. 2017 17:00 Měchenice - Dobrovíz

Sobota 13. 5. 2017 17:00 Psáry - Měchenice

Sobota 20. 5. 2017 17:00 Měchenice - Holubice

Sobota 27. 5. 2017 17:00 Roztoky - Měchenice

Sobota 3. 6. 2017 17:00 Měchenice - Zlatníky

Sobota 10. 6. 2017 17:00 Štěchovice B - Měchenice

Sobota 17. 6. 2017 17:00 Měchenice - Rudná

Jarní část sezóny 2016/2017 muži
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Do roku do 1915 vystudoval 3 roč-
níky průmyslové školy (maturitu na 
reálném gymnáziu v Praze složil až 
v roce 1946). Jako všechny Čechy 
jeho generace i jeho osud ovlivnila 
první světová válka, která vypukla 
v roce 1914. Již po roce byl tehdy 
dvacetiletý Kozelka mobilizován 
a až do konce války sloužil v c. a k. 
armádě. Během války absolvoval 
školu záložních důstojníků dělostře-
lectva. 

Po skončení války přešel podporučík 
Kozelka do československé armády 
a sloužil jako dobrovolník ve 14. čs. 
domobraneckém praporu v Itálii, 
kde byl v říjnu 1918 zajat.

Od roku 1920 byl převeden jako 
dělostřelecký důstojník v záloze do 
československé armády, ale v činné 
službě již nesloužil.

Zpočátku pracoval jako stavitelský 
asistent města Prahy, později 
(v roce 1923) si otevřel vlastní archi-
tektonickou a stavitelskou fi rmu. 
Po okupaci v březnu 1939 a vyhlá-
šení protektorátu Čechy a Morava 
emigroval (dne 28. 12. 1939), po 
několika měsících (8. 2. 1940) dorazil 
do Francie, kde vznikaly naše zahra-

niční vojenské jednotky. Kozelka 
byl presentován u československé 
zahraniční armády a nastoupil 
k dělostřeleckému pluku. Západní 
velmoci (Francie a Velká Británie) 
byly v tomto období ve válce s naci-
stickým Německem, ale na západní 
frontě byl klid a k žádným velkým 
bitvám tehdy nedocházelo. To se 
změnilo 10. 5. 1940, kdy německá 
armáda zaútočila na západní frontě.

Po rychlé porážce Francie a 
následné kapitulaci 22. 6. 1940 se 
Kozelka rozhodl pokračovat v boji 
a dne 7. 7. 1940 dorazil do Anglie. 

V období 1940-1942 byl převeden do 
poměru mimo činnou službu. Zde je 
třeba vysvětlit, že naše jednotka ve 
Velké Británii v tomto období čelila 
řadě problémů a jeden z nich byl 
přebytek důstojníků a nedostatek 
řadových vojáků. Důstojníků bylo 
tolik, že se pro ně jen velmi složitě 
hledalo uplatnění.

Dnem 5. 3. 1942 se nadporučík 
Kozelka dočkal návratu k aktivní 
službě – byl převeden k letectvu 
(k RAF), kde absolvoval kurz 
„obrana letišť“.  V období od 1. 5. 
1943 do 8. 11. 1943 byl přidělen 

k 310. (československé) peruti RAF 
jako důstojník pro obranu letiště. 
Později v období od 8. 11. 1943 do 
24. 7. 1944 byl velitelem obrany 
134. čs. letiště v Ibeney.

Po válce se vrátil do Československa 
a zůstal ve vojenském letectvu, a to 
v období od 15. 9. 1946 do 28. 2. 1950 
jako referent 5. odd. MNO – velitel-
ství letectva (oddělení pro výstavbu 
letišť, referent pro evidenci letišť). 
Po té, od 28. 2. 1950 do  27. 8. 1953 
jako velitel 1. leteckého stavebního 
praporu ve Vysokém Mýtě. Dnem 
27. 8. 1953 odešel z armády do 
zálohy. Válka zasáhla i jeho osobní 
život – jeho první manželka Josefa 
Saxová-Kozelková byla Němci za 
okupace vězněna ve Svatobořicích 
a Osvětimi, kde zahynula.
Kdy přesně se stal občanem 
Měchenic se mi zatím nepodařilo 
zjistit, ale pravděpodobně to bylo 
v roce 1957.  

Pokud někdo ze čtenářů má nějaké 
další informace o Jaroslavu Kozelkovi, 
hlavně o době, kdy žil v obci Měche-
nice, bude autor článku vděčný za 
jejich poskytnutí.

 Pavel Buchtele

Kozelka Jaroslav 
Architekt, válečný veterán a Měcheňák 

Kozelka Jaroslav (narozen 18. 06.1895, zemřel 26. 6. 1973) válečný veterán a Měcheňák se narodil na Žižkově, 
dnes součásti Prahy 3, jako syn obuvnického mistra Václava a Anny Kozelkových.
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Noční obloha v březnu 
Zvedněte hlavu a najdete třeba Orionův pás

Zima nám přináší dlouhé večery. Ty se dají využít různě - stačí třeba jen zvednout hlavu při noční procházce a podívat se 
na krásnou noční oblohu. Měchenice jsou sice poblíž Prahy, která pozorování trochu kazí díky „světelnému znečištění“, 
ale i tak toho lze pozorovat poměrně dost.

Nepřehlédnutelným objektem na obloze je náš odvěký 
souputník Měsíc. Kdo má dobré oči nebo brýle, může 
rozeznat na jeho povrchu i jeho pohoří a takzvaná moře. 
Při pozorování bez dalekohledu vás jistě upoutá také 
souhvězdí Orionu, které je v zimě vidět velmi dobře. 
Pozorovatelům s dalekohledy pak nabízí ještě více zají-
mavostí, ale o tom třeba někdy příště. 

Nikdo není dokonalý a mnoho z nás zná jen několik 
souhvězdí a někdo pozná třeba jen nepřehlédnutelný 
„Velký vůz“ či již zmiňované souhvězdí Orionu. Ale 
nemusíte zoufat, existují různé pomůcky, které orientaci 
na noční obloze výrazně ulehčí. Ti z vás, kteří mají tele-
fon s operačním systémem Android, mohou využít třeba 
aplikaci „Sky Map“, díky které stačí telefon namířit na 
určité místo na obloze, a přibližně víte, jaké souhvězdí 
a jiné objekty v daném směru jsou.

V březnu, kdy bude vycházet toto číslo čtvrtletníku, 
bude stále ještě dobře vidět souhvězdí Orionu, proto 
můžete začít pozorováním právě zde. Kolem osmé 
hodiny večerní jej najdete jižním směrem od Měchenic 

a poté souhvězdí pokračuje na západ. Jistě vás zau-
jme Orionův pás, který sestává z tří podobně jasných 
hvězd s názvy Alnitak, Alnilam a Mintaka. Tento pás dělí 
souhvězdí na 2 části. V té horní se nachází dvě výraz-
nější hvězdy Betelgeuse a Bellatrix a nad nimi je menší 
Meissa. Betelgeuse je zajímavý i tím, že je to nejbližší 
červený veleobr. V dolní části vás pak zaujmou hvězdy 
Saiph a Rigel. Právě Rigel je nejjasnější hvězdou celého 
souhvězdí. Při dobrých podmínkách můžete spatřit 
i Orionův Meč, což jsou dvě slabé hvězdy a Velká mlho-
vina v Orionu.

Budu velmi rád, pokud tímto článkem někoho z vás 
inspiruji k pozorování oblohy, která skýtá četná pře-
kvapení a zajímavosti. Téma jsem jen takzvaně nakousl, 
mnoho informací najdete na internetu a těm zvídavějším 
doporučuji návštěvu planetária či hvězdáren v nedaleké 
Praze.

 Libor Šedivý

Zdroje: Wikipedie

Foto: Libor Šedivý
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POHÁDKA

V ptačím hnízdě na vysokém stromě 
bylo pěkně živo. Už před několika týdny 
se tam z malých barevných vajíček 
vylíhlo pět drobných sýkorek. Rodiče 
ptačích miminek neustále lítali z hnízda 
ven a zpátky a pokaždé se vraceli se 
zobáčky plnými lahodných mušek, tuč-
ných červíků a křupavých semínek. 
Malé sýkorky každým dnem sílily a 
rostly. Zvědavě se vykláněly z hnízda, 
a když některé ptáče uvidělo přilétat 
rodiče, hlasitě to oznamovalo ostatním. 

Pak konečně přišel ten dlouho očeká-
vaný den. Den, kdy každé ptáče opouští 
své rodné hnízdo. Kdy už je natolik 
veliké a silné, aby se naučilo létat a 
umělo si opatřit svoji potravu samo. 
Ptáčkové v hnízdě se tlačili a natahovali 
jeden přes druhého, aby dobře viděli 
a slyšeli, co jim maminka s tatínkem 
o létání povídají. Nesměle natahovali 
svoje křidélka a nevěřícně kroutili hla-
vou, když jim rodiče vysvětlovali, že 
právě jejich malá křídla je udrží při 
létání ve vzduchu. 

Pak se všichni shromáždili na okraji 
hnízda a frrr, jeden po druhém se vrhli 
z větve dolů k zemi. Vypadalo to ale 
hrůzostrašně! Malá ptačí tělíčka letěla 
k zemi a už to vypadalo, že dole tvrdě 
narazí. „Mávejte křídly!“ volal ptačí 
tatínek a zoufale poletoval kolem svých 
dětí. Ptáčkové se rychle vzpamatovali, 
zatřepetali křidélky, a na poslední chvíli 
tak unikli srážce se zemí. Všichni si 
oddychli a ptáčkové se zaradovali. Létali 
nahoru, dolů, plachtili vzduchem a smáli 
se na celé kolo. Létání se velmi rychle 
naučili a zkoušeli, co všechno jejich kři-
délka dovedou. Nikdo si proto nevšiml, 
že jedno ptáčátko zůstalo nahoře na 
stromě. Stálo na okraji hnízda a ustra-
šeně se dívalo dolů na své rodiče a sou-
rozence. Pevně se drželo větvičky 

a nebylo schopno 
vydat ani hlásku. 
Když se rodiče 
s malými ptáčky 
vydali dále do 
okolí, ptáčátko 
v hnízdě osamělo. 
Pustilo se větvičky, sedlo si do hnízda 
a začalo usedavě plakat.

Nedlouho nato procházela pod stro-
mem velká mourovatá kočka. Uslyšela 
pípání a zadívala se nahoru, do koruny 
stromu. Nikoho neviděla, a tak sil-
ným hlasem zavolala: „Je tam nahoře 
někdo?“ Ptáčátko si utřelo slzy, posta-
vilo se opět na okraj hnízda a potichu 
špitlo: „Já jsem tady.“ „A proč tolik naří-
káš?“ zajímala se kočka. Ptáčátko jí tedy 
povědělo všechno o rodičích a souro-
zencích, kteří odletěli z hnízda pryč 
a jeho tam docela zapomněli. Kočce 
se vesele zablýskly oči. Usmála se a 
mlsně se olízla. To je ale krásná náhoda. 
Zrovna, když si hledá něco dobrého 
k snědku, narazí na malé křehké ptá-
čátko, které neumí pořádně létat. Kdyby 
ho dokázala dostat dolů na zem, mohla 
by ho slupnout jako sladkou malinu. 

Podívala se znovu na ptáčka a řekla tím 
nejlíbeznějším hlasem, který uměla: 
„Ale, no tak se přeci neboj. Jsi velké a 
šikovné ptáčátko, jistě ti létání nebude 
dělat problém.“ Ptáče se napřímilo. 
Zakoulelo očičkama a zhluboka se 
nadechlo. „Ty tedy myslíš, že mám 
zkusit letět?“, zeptalo se a vyklonilo 
hlavu z hnízda. Rychle ale zase couvlo 
zpátky. „Vždyť spadnu a zabiju se.“ píplo. 
„Neboj.“ povzbuzovala ho kočka. „Posta-
rám se o tebe, kdybys spadlo na zem.“ 
zachichotala se pro sebe. Dlouhou chvíli 
pak ještě poskakovala sem a tam 
a přemlouvala ptáčka, aby se nebál 
a odhodlal se ke skoku. Netušila ale, 

že čím více ptáčka pobízí, tím 
silnější je jeho odhodlání dokázat 
létat. „Tak už konečně skoč!“ zaje-
čela kočka a žluté oči jí zlostně 
svítily. 

Ptáček kývnul, nadechnul 
se, zavřel oči a skočil. Kočka 
se vzrušením napnula na 
špičky. Ptáčátko letělo vzdu-
chem rovnou do její nena-

sytné tlamy. Kočka radostně poskočila 
a snažila se určit místo, kam asi ptáček 
dopadne. Jenže pak se to stalo. Ptáček 
otevřel oči, hrůzou je vytřeštil, když 
viděl, že se řítí k zemi a pak roztáhl svoje 
malá křidélka. A to bylo přesně to, co 
bylo potřeba udělat. Těsně nad kočičí 
tlamou prosvištěl vzduchem a vznesl se 
opět k nebi. „Jupí!“ křičel ptáček. 
„Já lítám!“ chechtal se vesele. 

Kočka překvapeně vydechla. Její tlama 
sklapla naprázdno. Nechápala, jak je to 
možné, vždyť ptáčka už skoro držela 
v zubech. Vztekle vyplivla peříčko, které 
jí uvízlo v hubě a bylo jedinou připomín-
kou jejího neúspěšného lovu. Podívala 
se nahoru k nebi. Ptáček lítal sem a 
tam a vesele si zpíval. Pak se posadil na 
větev a zavolal dolů na kočku: „Hej milá 
kočko, děkuji ti! Mnohokrát ti děkuji, že 
jsi mě tolik přemlouvala a dodala mi tím 
odvahu. Já bych sám asi nikdy neskočil 
a nezjistil bych tak, jak je létání krásné 
a pro ptáčky jednoduché.“

Kočka se zastyděla. Sklopila oči a 
mávla packou ve vzduchu. „Nemáš zač, 
sýkorko.“ řekla a dodala: „Vlastně teď 
jsem ráda, že jsem mohla vidět, jak se 
malý ptáček dokáže naučit takovou 
velikou věc. Měj se dobře a dávej na 
sebe pozor.“ Zvedla se, zamávala ele-
gantně ocasem a vydala se opět na 
výpravu, s cílem najít si něco dobrého 
na zub.

 Jana Porkátová

O malém ptáčkovi 
a mlsné kočce
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